
El vi al Bages. 
A la recerca del prestigi 

1 Jaume Pont 

És en el món del vi on, al 
Bages, és rnés clar que es 
disposa d'un producte autoc- 
ton clarament diferenciat i 
amb camí propi. Quan I'any 
1995 naixia la D.O. Pla de 
Bages els vins de la comarca 
ja tenien qui els vetllava ofi- 
cialment. Amb el reconeixe- 
ment administratiu es feia un 
gran pas endavant per posar 
els vins bagencs a I'alcada 
del que requerix un mercat 
cada vegada més partidari 
del vi de paladar i de preu. 
Enrera quedava I'eterna 
can@ de la fil.loxera; al 
davant s'albirava el futur més 
prometedor. 

Jaume Pont, secretar; de la 
denominació d'origen Pla de 
Bages, creu que el Bages pot 
esdevenir ben aviat nom de 
referencia en el món del vi: 
"d'aquí uns anys podrem 
donar alguna sorpresa i veure 
néixer alguna estrella". 

PrPsentaciO d e  car te l  de promoco de la D O .  Pla de Bages. Valenti Roqueta. president d e  Coiisell 
Regulador, I Domngo Valiente. Director General de I'INCAVI. 

Els elahoradors de la D.O. han 
inveriit molts diners per preparar les 
seves instal.lacions, uns complexos 
que vénen marcats per les exigencies 
de qualitat que les denominacions 
s'auroarorguen. El disseny de  les 
ampolles i de les etiquetes és a I'alqa- 
da del millor que hi ha al mercat i la 
gen1 de la comarca, paradoxalment. 

creu en el prodiicte. Tnt semhla indiczir 
que el camí empris és el ho. sempre 
que es faci amh cura i sense presses. 
Cada elahorador treballa en el scu pro- 
ducte propi. pero tots fan el vi del 
Bages que ha de donar prestigi a la 
comarca, cal tenir-ho tamhC hcn clar. 

La vinya al Bages ha canviat molt al 
llarg de I'últim segle. Ha passat de 



tenir més de 20.000 ha. a finals del 
segle passat (I'any 1890) a 500 ha. 
actualment. Les causes han estat 
diverses. pero caldria culpar a la 
fil.loxera de  final del segle passat i el 
creixement industrial de la primera 
part d'aquest segle. De lotes maneres, 
sí que hi ha un fet important que cal 
destacar i és que aquests darrers anys 
han estat molt importants per ambar a 

un gran nivel1 de qualitat i de reconei- 
xemcnt dels nostres vins a tot I'estat. 

L'any 1995 va ser concedida la 
D.O. Pla de Bages. Aixo va ser el 
premi a la lluita dels nostres elabora- 
dors durant deu anys. Actualment els 
vins de la nostra comarca passen per 
un bon moment, ja que les últimes 
collites han estat molt bones i hem 
amhat a la de 1998 amb una qualifica- 

ció inicial d'excel,lent. tant pel que fa 
als vins blancs i rosats com per als 
vins negres. 

Aprofito aquestes Iínies per agrair, 
en nom del Consell Regulador. a la 
gent de la comarca que ha cregut en 
els nostres vins i ha animal els cellers 
a millorar constantment la qiialitat. 
fins al punt que s'han aconseguit 
alguns llocs importants en el ranking 
dels millors vins d'Espanya. Aixb no 
vol dir que tinguem els millors vins 
del món. pero sí que estem millorant a 
bon ritme i d'aquí uns anys podrcm 
donar alguna sorpresa i veure néixer 
alguna estrella. 

La comarca del Bages, a causa del 
seu clima continental de muntanya 
mitjana. és zona de vins negres; és 
més, tenim un microclima molt sem- 
blant al de Burdeos i, quan tastes els 
vins negres de cahernet sauvignon i 
merlot, es nota clarament la mixima 
expressió de la varietat. cosa que no 
passa a zones més calides. 

Es fan proves experimentals amh 
varietats diverses. sohretot negres. per 
mirar com s'adapten al nostre micro- 
clima i poder-les incorporar en un 
futur. Encara que les varietats negres 
s'adapten molt hé i són les més exten- 
ses. tenim iina senyera que ens ohre 
portes: el picapoll. Aquesta 6s una 
varietat blanca autbctona de  la comar- 
ca del Bages i que esta practicament 
extingida arreu del món. El picapoll 
dóna una vins aromitics. sedosos i 
densos. Uns vins molt correctes que 
fins i tot, quan la collita és bona, 
poden millorar a I'ampolla diirant 2-3 
anys. La genftica d'aquesta varietat és 
ohjecte d'estudi actualment per part 
dels tfcnics de  I'INCAVI dins el pro- 
jecte de  clonació de tres anys de dura- 
da. Aquest projecte té com a ohjectiu 
final la millora de la "rasa" per arribar 
a nivells superiors de qualitat. 

En el marc de tot aixb, des del 
Consell Regulador. s'impulsa la idea 
d'identificar la comarca del Bages 
amh el picapoll i amh les barraques de 
vinya. tan tradicionals a la zona i que 
malauradament estan en un clar procés 
de  deteriorament. Fa dos anys es va fer 
el primer concurs de harraques de 
vinya amh iin important resso. Aquest 
concurs va derivar també en una expo- 
sició fotografica a la Torre Lluvia. 



Enguany es fa el segon concurs de 
reciiperació de barraqiies de vinya. una 
iniciativa qiie assegura per al futur la 
pervivkncia d'aquest entranyahle 
pntriinoni cultural. 

Per acahar reinarquem els quatre 
vins dc In comarca que estan en un 
gran nivel1 i que donen aquesta hona 
iniatge del Rnges a I'exterior: el 
Picapoll jove. el Picapoll amb crianp.  
els rosais dc Cahernet Sauvignon i de 
Merlnt: dins els negres. els Cahernet 
S:iuvignon de crianya acompanyats de 
I'UII de Llehre i el Merlot. 

Cal recordor que dins la comarca 
s'elahoren caves de gran qualitat i de 
dos cstils hen diferenciants: els caves 
,joves, lleugers i afmitats, pensats per a 
I'aperitiu i primers plats, i els caves de 
crianca (a I'ampolla). amh més inten- 
sitat giistativa i pensais per acompa- 
nyar sefons plats. 

Jaume Pont 
Secreiari <le la D. O. PIa dr Ragcs 

Beure ñmb porro. un costrim trodiconal qiie tia anal caieril rri desos 
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